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تخصیص زمین به ۳ هزار 

خانواده در شهرهای جدید
بهره  از  شهرسازی  و  راه  وزیر  معاون 
مهر  مسکن  واحد   ۶۷۱ و  هزار   ۲ برداری 
هزار  سه  از  بیش  به  زمین  تخصیص  و 
در  بیشتر  و  فرزند  سه  دارای  خانواده 

شهرهای جدید خبر داد.
شرکت  مدیرعامل  ملکی  شهرام 
زمین  تخصیص  از  جدید  شهرهای  عمران 
سه  دارای  خانواده  هزار  سه  از  بیش  به 
این  در  گفت:  و  داد  خبر  بیشتر  و  فرزند 
دولت، سرعت تخصیص زمین برای اجرای 
جوانی  و  خانواده  از  حمایت  قانون   ۴ ماده 

یافت. افزایش  جمعیت 
شهرهای  عمران  شرکت  مدیرعامل 
و  سه هزار  به  زمین  تخصیص  از  جدید 
سه  طی  قانون  مشمول  متقاضی   ۳۳۱
خبر  کشور  جدید  شهرهای  در  اخیر  ماه 
شامل  متقاضیان  کرد:  تصریح  و  داد 
یا  بیشتر  و  فرزند  سه  دارای  خانواده های 
چهار فرزند زیر ۲۰ سال بودند و این کار 
جمعیتی  سیاست های  از  حمایت  هدف  با 
تسهیل  و  فرزندآوری  به  تشویق  و  کشور 
خانواده های  برای  زندگی  شرایط 

شد. اتخاذ  پرجمعیت 
ایام دهه  برای  اینکه  بر  تاکید  با  وی 
از  اعم  متعددی  برداری های  بهره  فجر 
زیربنایی  و  روبنایی  مسکونی،  پروژه های 
شده  دیده  تدارک  جدید  شهرهای  در 
خواهد  رسانی  اطلاع  به زودی  که  است 
را  شرکت  آن  فعالیت های  از  بخشی  شد، 
مسکن  و  مسکن  ملی  نهضت  حوزه  در 
از مهر تا دی ماه سال جاری، تشریح  مهر 

کرد.
شهرهای  عمران  شرکت  مدیرعامل 
جدید گفت: در طی این مدت )مهر تا دی 
سال جاری(، تعداد ۱۲ هزار و ۷۴۸ پروانه 
در  حمایتی  مسکن  پروژه های  ساختمانی 
شهرهای جدید معادل ۱۴.۵ درصد از کل 

پروانه های ساختمانی صادر شد.
ادامه  شهرسازی  و  راه  وزیر  معاون 
داد: قرارداد سه هزار و ۸۶۰ واحد مشارکت 
مدنی با بانک های عامل در مدت زمان مهر 
معادل  رقم  این  که  شد  منعقد  دی ماه  تا 
منعقد شده  قراردادهای  از کل  پنج درصد 

در طرح نهضت ملی مسکن است.
هزار   ۱۰ پروژه  شدن  فعال  از  ملکی 
جدید  شهر  مسکن  ملی  نهضت  واحدی 
متقاضیان  مسکن  تأمین  هدف  با  پرند 
ثبت نام شده و تأمین مسکن بیش از چهار 
دستگاه های  پوشش  تحت  متقاضی  هزار 

حمایتی خبر داد.
با تلاش های مداوم طی  به گفته وی، 
پروژه  برای  چهاردهم  دولت  ماهه  چند 
ایرا  واحدی   ۴۱۰ و  یک هزار  ساله   ۱۳
منابع صندوق  از  پردیس  البرز شهر جدید 
تومان  میلیارد   ۳۵۰ میزان  به  مسکن  ملی 

اعتبار شده است. تأمین 
به گفته وی در بخش مسکن مهر نیز، 
باقیمانده  ۲ هزار و ۶۷۱ واحد مسکن مهر 
تمامی  با  و  در شهرهای جدید تکمیل شد 

به متقاضیان تحویل شده است. امکانات 
تعداد  اختصاص  از  همچنین  ملکی 
تکمیل  منظور  به  آسانسور  دستگاه   ۲۱۱
۲۰۰ واحد مسکونی مهر نیمه  سه هزار و 
 ۱۳ حدود  پذیری  جمعیت  برای  تمام 
خبر  در شهرهای جدید  نفر   ۵۰۰ و  هزار 
مسکن  ملی  صندوق  با  همراهی  در  داد. 
 ۹۶۰ میزان  به  آنها  مالی  منابع  تأمین  و 
صندوق،  منابع  طریق  از  تومان  میلیارد 
باقیمانده  مهر  مسکونی  واحد  هزار   ۱۴
قرار   ۱۴۰۴ خرداد  تا  تکمیل  اولویت  در 

گرفت.

فعال سازی اقتصاد دریا محور 
ایران و چین 

وزیر جهاد کشاورزی گفت: ایران و چین 
و  دریا محور  اقتصاد  فعال سازی  با  می توانند 
امنیت  و  کشاورزی  در حوزه  مشترک  تعامل 
غذایی، بازار بزرگی را برای مشتریان داخلی و 

بین المللی ایجاد کنند.
غلامرضا نوری در گفت وگوی اختصاصی 
با تبریک سال نوی  با شبکه CCTV چین 
ارتباط  گفت:  چین،  دولت  و  مردم  به  چینی 
تاریخی دو ملت، کارکرد های فرهنگی مشابه را 
در روابط و آداب و رسوم دو کشور پدیدآورنده 
است که عید بهاره چینی و نوروز باستانی از 

مشترکات فرهنگی دو کشور است. 
وی افزود: ایران و چین در روابط تمدنی 
از  معاصر  سیاسی  مراودات  در  و  تاریخی  و 
پشتیبانی یکدیگر بهره مند شده اند، این روابط 
و  اقتصادی  ارتباط  در  ریشه  سیاسی  حسنه 

تجاری و منافع مشترک دو ملت دارد.
در  انقلاب  از  پس  ایران  گفت:  نوری 
دارد  پررنگی  نقش  منطقه  سیاسی  معادلات 
و بازیگر فعال و اثرگذار در منطقه غرب آسیا 

است. 
وی دسترسی به آب های آزاد و قرارگیری 
ایران در شاهراه ابریشم و کریدور شمال_جنوب 
را مزیت ژئوپلتیک ایران دانست و تاکید کرد: 
جمهوری اسلامی ایران به سبب برخورداری از 
جایگاه و موقعیت استراتژیک، از مزیت راهبردی 
در حوزه حمل و نقل بین المللی برخوردار است 

و به عنوان پل ارتباطی شرق و غرب است.
وزیر جهادکشاورزی گفت: ایران و چین 
می توانند با فعال سازی اقتصاد دریا محور، تعامل 
مشترک در حوزه کشاورزی، امنیت غذایی، بازار 
بین المللی  برای مشتریان داخلی و  را  بزرگی 

ایجاد کنند.

 وزیر صنعت، معدن و تجارت 
به عمان می رود

دولت  از  نمایندگی  به  صمت  وزیر 
اجلاس کمیسیون  در  برای حضور  چهاردهم 
مشترک همکاری های ایران و عمان به مسقط 

می رود. 
سیدمحمد اتابک سوم بهمن ماه در راس 
و جمعی  دولتی  مسئولان  از  متشکل  هیاتی 
بخش  تولیدکنندگان  و  بازرگانان  تجار،  از 
یکمین  و  بیست  در  حضور  برای  خصوصی 
اجلاس کمیسیون مشترک همکاری های ایران 

و عمان به این کشور شیخ نشین سفر می کند.
وزیر صنعت، معدن و تجارت در حاشیه 
اجلاس کمیسیون مشترک همکاری های ایران 
و عمان با تعدادی از مسئولان کابینه این کشور 
در مورد مقدمات توافق میان تهران و مسقط 

دیدار و رایزنی خواهد کرد.
ملاقات با تجار و سرمایه گذاران دو کشور 
و تشریح فعالیت های توسعه ای دولت چهاردهم 
از  تجاری  و  اقتصادی  مختلف  بخش های  در 

دیگر برنامه های اتابک در مسقط خواهد بود.
برپایه این گزارش، ارتقای حجم تبادلات 
تجاری و بازرگانی، ایجاد تسهیلات گمرکی و 
روادید برای تجار و بازرگانان دو طرف، ترانزیت 
دریایی، استفاده از کریدور ایران به عنوان هاب 
اقتصادی  اتحادیه  محصولات کشورهای عضو 
اوراسیا برای انتقال به بازارهای عمان و معرفی 
از  تجارت  افزایش  برای  کشور  دو  توانمندی 

برنامه های محوری این نشست است.
طبق گفته عبدالامیر ربیهاوی مدیر کل 
دفتر غرب آسیا سازمان توسعه تجارت ایران، 
عمان از شرکای مهم تجاری در بین همسایگان 
آخرین  طبق  است؛  ایران  اسلامی  جمهوری 
آمارها صادرات ایران در ۵ ماهه نخست سال 
۱۴۰۳ به این کشور نسبت به مدت مشابه سال 

قبل ۳۵ درصد رشد داشت.

اخبار اخبار

هیات  عملکرد  اینکه  بر  تاکید  با  دارایی  و  اقتصادی  امور  وزیر 
مقررات زدایی در دولت چهاردهم قابل قبول بوده است، اظهار داشت: 
در دولت چهاردهم، بیش از ۲ میلیون مجوز صادر و یا تبدیل شده 

است. 
هیأت  نشست  پنجمین  و  در حاشیه هشتاد  عبدالناصر همتی 
مقررات زدایی و بهبود محیط کسب وکار درباره مصوبات و تصمیمات 
این هیأت گفت: برگزاری این جلسه پس از مدتی وقفه تشکیل شد و 
علت آن بحث های کارشناسی در کمیته های مختلف بود و به همین 

دلیل این فرصت داده شد تا دستور کار آماده شود.
وزیر اقتصاد درباره طولانی شدن صدور مجوزهای کسب وکار 
عملکرد  گزارش  به  مربوط  جلسه  این  کار  دستور  مهم ترین  گفت: 
هیات مقررات زدایی و مرکز بود و در این گزارش به موضوع صدور 
با بررسی هایی که این مرکز  ۱۷ هزار مجوز خودکار رسیدگی شد؛ 

انجام دادند، این تعداد مجوز به طور خودکار صادر شد.
از ۲  بیش  افزود: در همین مدت کار دولت چهاردهم،  همتی 
میلیون مجوز یا صادر و یا تبدیل شده و اگر با کل ۷ میلیون مجوزی 

که تاکنون صادر شده مقایسه شود می بینیم که عملکرد قابل قبولی 
داریم.

وزیر اقتصاد ابراز امیدواری کرد که به تدریج به سمتی حرکت 
کنیم که این هیات بتواند زمینه هایی ایجاد کند که از اقداماتی که 

باعث عدم پیش بینی پذیری اقتصاد می شود، پیشگیری شود.
وی با بیان اینکه باید فعالیت ها برای مردم کاملا شفاف باشد، 
افزود: تمام هم  وغم ما در این هیأت این است که کاری کنیم که 
همه مردم احساس کنند که مجوزهایی که می گیرند بر اساس اصول 

است و هم اینکه هیچ گونه تبعیضی در صدور مجوزها وجود ندارد.
و  سازمان ها  که  تصمیمی  هر  اینکه  بر  تأکید  با  اقتصاد  وزیر 
از  امیدواریم  افزود:  شود،  ثبت  درگاه  در  باید  می گیرند  دستگاه ها 
این به بعد جلسات هیأت مقررات زدایی مرتب و با سرعت بیشتری 

برگزار شود.

معاون فنی و زیربنایی شرکت راه آهن جمهوری اسلامی ایران 
از ۲۰ سال،  باز شدن قفل خط ریلی شلمچه- بصره پس  با  گفت: 
انتظار می رود تا پایان ۱۴۰۴ شاهد اتصال ریلی ایران و عراق باشیم. 
سید مصطفی داودی درباره خط ریلی شلمچه - بصره به عنوان 
یکی از طرح های مهم برون مرزی وزارت راه و شهرسازی افزود: یکی 
به همین  و  است  آن  ژئوپولیتیک  موقعیت  از مزیت های کشورمان، 
دلیل تکمیل این خط ریلی می تواند افق جدید حمل و نقلی برای 

جمهوری اسلامی ایران و جمهوری عراق ایجاد کند.
در  ترانزیتی  خوب  موقعیت  دارای  ایران  بیان داشت:  وی 
جنوب  آسیای  و  دور  خاور  به  اروپا  اتصال  نقطه  و  است  خاورمیانه 
شرق، همچنین نقطه اتصال کشورهای آسیای میانه به آب های گرم 
بهانه های مختلف  به  رقبا  پتانسیل هایی است که  اینها  است؛ همه 

به دنبال محروم کردن ما از این ظرفیت هستند.
داودی خاطرنشان کرد:  مسائلی از این دست سبب شد تا بیش از 
۲۰ سال اجرای این پروژه بین ایران و عراق در رفت و برگشت باشد.
وی اظهار داشت: ایران کشوری با اکثریت جمعیت شیعه و اهل 
ائمه اطهار)ع( و  از طرفی مدفن  سنتی دوست دار اهل بیت است، 
عتبات عالیات در عراق است و به ویژه در ایام اربعین با حجم بالایی 
از زائران امام حسین)ع( مواجهیم که با تحمل مشقت ها و مرارت های 
حضور  )ع(  اطهار  ائمه  قبور  زیارت  و  اربعین  پیاده روی  برای  زیاد 
می یابند؛ بنابراین وظیفه دینی و حکومتی )از منظر خدمت به مردم( 
زیادی  مذاکرات  راستا  این  در  و  تسهیل کنیم  را  مهم  این  تا  است 
شرکت  زیربنایی  و  فنی  شد.معاون  انجام  کشور  دو  مسئولان  بین 
اسبق  )وزیر  قاسمی«  »رستم  مرحوم  زمان  از  یادآوری کرد:  راه آهن 
راه و شهرسازی( که تفاهم نامه رسمی دراین زمینه به امضا رسید، تا 
سفر مرحوم آیت الله رئیسی، رئیس جمهور فقید به عراق، روی کار 
آمدن »شیاع السودانی« نخست وزیر عراق، دیدار وی با رهبر معظم 
این  همه  زائران،  تردد  در  تسهیل  لزوم  بر  معظم له  تاکید  و  انقلاب 
موارد سبب شد تا شاهد باز شدن قفل ۲۰ ساله این پروژه باشیم و 

کار مشترکی بین دو کشور آغاز شود.
این مقام مسئول راه آهن در عین حال تاکید کرد: اتصال ریلی 
بین دو کشور در مرز ریلی که وجود نداشته، کار ساده ای نیست و 
اما  مشکلات حقوقی قابل توجهی بر سر راه آن پیش بینی می شد، 
با سفر دکتر پزشکیان به عراق، برگزاری جلسات با شیاع السودانی و 
همچنین حضور رئیس جمهور در بصره، به نقطه عطفی در پیشبرد 
اجرای  راه  بر سر  اکنون مشکل خاصی  و  بدل شد  مهم  پروژه  این 
اجرای  مقرر شده  اینک  خاطرنشان کرد:  ندارد.وی  وجود  پروژه  این 
پروژه زیرسازی و روسازی راه آهن از نقطه صفر مرزی در شلمچه تا 
ایستگاه راه آهن بصره به طول ۴۰ کیلومتر را طرف عراقی بر عهده 
بگیرد، همچنین از نقطه صفر مرزی به عمق ۱۶ کیلومتر به سمت 
بصره عملیات مین روبی توسط کشورمان انجام شود.داودی ادامه داد: 
در محدوده ورودی شهر بصره با اروند رود )شط العرب( مواجهیم که 
باید پلی با قابلیت عبور ریل بر روی آن احداث شود. در عین حال 

این پل باید دارای دهنه بازشو برای عبور و مرور کشتی ها باشد.
وی اظهار داشت: با توانمندی بالای مهندسان ایرانی، عراقی ها 

تقاضا داشتند که احداث این پل را نیز ما بر عهده بگیریم.
معاون فنی و زیربنایی شرکت راه آهن اضافه کرد:  از سوی دیگر، 
در نقطه صفر مرزی شلمچه ایستگاه ریلی نداریم اما اکنون که موضوع 
اتصال شبکه ریلی ایران و عراق را داریم، این قطار به سمت عراق ادامه 
راه آهن  ایستگاه مسافری  نیازمند احداث  این اساس  بر  یافت؛  خواهد 
در شلمچه بودیم که این اقدام نیز در دستور کار است.وی در تشریح 
آخرین وضعیت این پروژه، گفت: از مرداد ماه امسال عملیات اجرایی 
امیدواریم طی مدت ۱۸  اروند رود آغاز شده و  ساخت پل بر روی 

ماه به اتمام برسد.
و  روبی  مین  عملیات  کیلومتر  پنج  تاکنون  افزود:  داودی 
مین زدایی مسیر از نقطه صفر مرزی به سمت بصره انجام شده است 

تا طرف عراقی قادر به احداث خط راه آهن باشد.
راه آهن  ایستگاه  خطوط  ساخت  مناقصه  داشت:  اظهار  وی 

شلمچه نیز برگزار شده و هم اکنون پیمانکار پروژه در حال استقرار 
در محل اجرای عملیات است. به زودی عملیات ساخت این ایستگاه 
مالی لازم طی  تامین  با  نیز  مهم  این  امیدواریم  و  آغاز خواهد شد 
مدت ۱۸ ماه به انجام برسد. معاون فنی و زیربنایی شرکت راه آهن 
منابع عمومی  از محل  بصره   - ریلی شلمچه  خاطرنشان کرد:  پروژه 
عهده  بر  آنچه  انجام  برای  شده  پیش بینی  و  می شود  اعتبار  تامین 
ایستگاه  احداث  و  مین روبی  پل،  ساخت  )یعنی  است  ایرانی  طرف 

راه آهن( پنج هزار میلیارد تومان بودجه نیاز باشد.
وی همچنین از انجام مناقصه ساخت خط ریلی از شلمچه به 
برنده  اسپانیایی  بصره توسط طرف عراقی خبر داد که یک شرکت 
آن شده است، اما تصریح کرد: هرچند صنعت ریلی در دوران پیش از 
انقلاب صنعتی وابسته بود، اما امروز از صفر تا ۱۰۰ طراحی، احداث، 
نظارت و بهره برداری پروژه های ریلی در کشورمان انجام می شود و 
حتی در تولید تجهیزات و قطعات مورد نیاز خودکفا بوده و دانش 

فنی آن در کشورمان نهادینه شده است.
بر  منطبق  عراق  در  ریلی  خطوط  عرض  گفت:  داودی 
استانداردهای اتحادیه بین المللی راه آهن ها ) UIC ( است که ما نیز 
از آن پیروی می کنیم؛ بر این اساس قطارهای ایرانی قابلیت سیر در 
عراق و برعکس را خواهند داشت.وی ادامه داد: هرچند تاکنون عقد 
قرارداد پروژه، رفع مشکلات حقوقی، تامین منابع مالی، تهیه اسناد 
مناقصه و ... زمان و انرژی زیادی برد، اما امیدواریم حداکثر تا پایان 
مرتبط  پروژه های  دیگر  و  ریلی  این خط  افتتاح  سال ۱۴۰۴ شاهد 
بوده و در ایام اربعین دو سال بعد شاهد انجام سفرهای ریلی اربعین 

»مبدا- مقصدی« به عتبات عالیات باشیم.
معاون فنی و زیربنایی شرکت راه آهن جمهوری اسلامی ایران 
و نظر ویژه رهبر معظم  یاد شده  پروژه  اهمیت  به  نظر  تصریح کرد:  
یکدیگر، شخص دکتر  به  ریلی دو کشور مسلمان  اتصال  بر  انقلاب 
پزشکیان بر آن نظارت دقیق دارند و ماهانه گزارش پیشرفت آن به 

آقای »قائم پناه« معاون اجرایی رئیس جمهور ارائه می شود.

رئیس اتاق ایران، با اشاره به بازدید مقام معظم رهبری از غرفه اتاق 
ایران، گفت: اتاق ایران در این فرصت آمادگی خود را برای همکاری های 
بیشتر با برنامه های دولت و تحقق رشد ۸ درصدی در برنامه هفتم اعلام 

کرد. 
»پیشگامان  نمایشگاه  از  بازدید  جریان  در  رهبری،  معظم  مقام 
پیشرفت، رویداد ملی توانمندی ها و دستاوردهای بخش خصوصی« و 
حضور در غرفه اتاق ایران، با صمد حسن زاده، رئیس اتاق ایران، گفت وگو 

کرده و توصیه هایی به بخش خصوصی و اتاق ایران داشتند.
رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران در تشریح 
»پیشگامان  نمایشگاه  از  رهبری  معظم  مقام  دیروز  بازدید  جزئیات 
پیشرفت« در حسینیه امام خمینی)ره( و حضور ایشان در غرفه اتاق 

بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی، گفت: در این بازدید، گزارشی از 
آغاز تدوین چشم انداز ایران در افق ۱۴۳۰ که طی همکاری مشترک 
مجمع تشخیص مصلحت نظام و اتاق ایران صورت می گیرد، به مقام 
معظم رهبری ارائه شد. حضرت آقا از این همکاری مشترک استتقبال 
کردند و توصیه های لازم را در زمینه توسعه این روابط با مجمع تشخیص 

مصلحت نظام مطرح فرمودند.
وی گفت: یکی از موضوعات مهمی که مقام معظم رهبری اشاره 
بازرگانی  اتاق  بین المللی  و  ملی  ظرفیت های  از  استفاده  فرمودند، 
بازرگانی  اتاق های  و  ایران  بازرگانی  اتاق های  ارتباط  گسترش  و 
بود.  منطقه  و کشورهای  بویژه کشورهای همسایه  دیگر  کشورهای 
منافع ملی،  بر  به شرق مبتنی  نگاه  رویکرد  تاکید کردند  همچنین 

مورد توجه فعالان اقتصادی و بخش خصوصی و اتاق بازرگانی قرار 
داشته باشد.

بخش  و  دولت  گفت وگوی  شورای  عملکرد  بیان  به  حسن زاده 
خصوصی محضر مقام معظم رهبری اشاره کرد و افزود: رهبری انقلاب 
اسلامی فرمودند در این شورا می توانید برای رفع مسائل و نارسایی هایی 

که در برخی تصمیم گیری ها وجود دارد، اثربخش عمل کنیم.
او ادامه داد: در بازدید مقام معظم رهبری از غرفه اتاق بازرگانی، 
صنایع، معادن و کشاورزی ایران به شبکه گسترده اتاق های بازرگانی در 
تمامی استان ها، فعالیت اتاق های مشترک بازرگانی ایران و دیگر کشورها 
و فعالیت کمیسیون های تخصصی در اتاق ایران و همچنین ظرفیت های 

مرکز پژوهش های اتاق ایران اشاره شد.

از  روس ها  کوثری:  صنعت-حسین  اخبار 
ایران خواسته اند که به FATF بپیوندد. براساس 
در  روسیه  »فراز«،  خبرنگار  به  رسیده  اطلاعات 
پیوستن  ایران خواستار  با  اخیر  ماه های  مذاکرات 
این  براساس  است.   شده   FATF به  ایران 
ویژه ای  اصرار  مذاکرات،  این  در  مسکو  اطلاعات، 

داشته که ایران الزامات FATF را بپذیرد.
آن  از  نیز حاکی  رسیده  اخبار  دیگر  برخی   
است که در اجلاس اخیر بریکس، پوتین از اعضای 
کنند  کمک  روسیه  به  که  خواسته  سازمان  این 
 FATF به لیست سیاه  این کشور  تا مانع ورود 
شوند. این یعنی حتی روس ها نیز از واردشدن به 
سیاه  لیست  همان  یا  پرریسک  کشور های  لیست 

واهمه دارند.
که   FATF مخالفان  واکنش  دید  باید   
به  واکنشی  دارند، چه  روسیه  به  ویژه ای  علاقه ی 
این بار  آیا  و  این خواسته ی مسکو خواهند داشت 
بنا به خواست این کشور، از موضع خود در برابر 
روسیه  علیه  این بار،  یا  می آیند  کوتاه   FATF

موضع خواهند گرفت؟
نیز  این، چین  بر  این درحالی ست که سابق 
از برخی مقامات ایرانی خواسته بود تا با پیوستن 
به  کشور  این  با  ایران  تجارت  موانع   FATF به 
دولت  مسئولان  نیز  این  از  پیش  برسد.  حداقل 
منفی  پیامد های  درباره  بار ها  دوازدهم  و  یازدهم 
قرار گرفتن در فهرست سیاه FATF هشدار داده 
بودند. علی مطهری نماینده پیشین مجلس نیز در 
همین زمینه گفته بود: »فتار برخی مخالفان این 
لوایح سیاسی است. برخی افراد و نهاد ها نیز منافع 
اقتصادی در این قضیه دارند. اگر دولت دست خود 
این افراد بود مطمئن باشید هم برجام اجرا شده 
بود و ما به اینجا نمی رسیدیم و هم ماه ها بود که 
مشکل FATF حل شده بود و حتی معتقدم که 
رابطه با آمریکا هم برقرار شده بود. ولی، چون کار 
پیشرفت ها  نمی خواهند  نیست  خودشان  دست 
ثبت  رقیب شان  نام  به  مردم  معیشت  گشایش  و 

شود.« 
 اکنون نگاه های بسیاری به مجمع تشخیص 

درخواست  به  دیگر  بار  که  شده  دوخته  مصلحت 
لایحه  دو  بررسی  رهبری  موافقت  با  و  دولت 
جرایم  با  )مبارزه  پالرمو  یعنی   FATF باقی 
سازمان  یافته فرامالی( و CFT )مبارزه با تامین 
داده اند.  قرار  کار  دستور  در  را  تروریسم(  مالی 
در  که  است  سال  پنج  به  نزدیک  لایحه  دو  این 
انتظار  در  و  مانده اند  بلاتکلیف  تشخیص  مجمع 

تصمیم گیری مانده اند. 
ایران  اقتصادی  تعاملات  و  منافع  تأمین 

نیازمند خروج از لیست سیاه FATF است
معاون وزیر اقتصاد تأکید کرد: تأمین منافع و 
تعاملات اقتصادی ما در دنیا نیازمند عادی سازی 
و   FATF با  ایران  اسلامی  جمهوری  پرونده 

خروج از لیست سیاه این نهاد است.
هادی خانی - دبیر شورای  عالی پیشگیری و 
مقابله با پولشویی و تأمین مالی تروریسم - اظهار 
کشورهای  تمام  دائمی  چالش   FATF کرد: 
خاکستری  لیست  در  که  کشورهایی  و  دنیاست 
آن  از  و  گرفته  قرار  پرخطر  کشورهای  لیست  یا 
داشته اند  اقدام  برنامه  ما  مشابه  نیز  خارج شده اند 
نهاد  این  اسناد حکمرانی  در  فرایندی که  برابر  و 

مشخص است از لیست ها خارج می شوند.
 FATF کنیم  تصور  اینکه  داد:  ادامه  وی 
مصوب  مستندات  خلاف  دارد  اجازه  و  می تواند 
کند،  برخورد  سلیقه ای  به صورت  کشورها  با  خود 
حرف درستی نیست و حتی اگر این فرض را هم 
با ما سیاسی برخورد خواهد  این نهاد  بپذیرم که 
رهاسازی  و  است  صورت مسئله  پاک کردن  کرد، 

پرونده به حال خود یک اشتباه راهبردی است.
خانی با اشاره به اخباری پیرامون درخواست 
FATF گفت:  به  پیوستن  برای  ایران  از  روسیه 
کره  به غیراز  کشورها  تمام  بلکه  روسیه  نه تنها 
و  اشخاص حقیقی  با  اقتصادی  تعامل  در  شمالی 
در  کشورمان  قرارگرفتن  دلیل  به  ایران  حقوقی 

لیست کشورهای پرخطر پولشویی و تأمین مالی 
اعتبار خود که  تروریسم، نگران شهرت ریسک و 
امروز نقش غیرقابل انکاری در جذب سرمایه گذاری 
و همکاری های بین المللی دارد، هستند و اگر ما به 
دنبال جلوگیری از استثنا شدن و انزوای اقتصادی 
دنیا  کشورهای  تمام  مشابه  باید  هستیم  دنیا  در 
ساختارسازی و سازمان دهی های ملی و بین المللی 
در جهت مدیریت فرصت ها و تهدیدهای مرتبط با 

توصیه های FATF را در دستور کار قرار دهیم.
خصوص  در  مالی  اطلاعات  مرکز  رئیس 
دستور  در  که  پالرمو  و   CFT کنوانسیون های 
و  دارد  قرار  نظام  مصلحت  تشخیص  مجمع  کار 
در واکنش به برخی موضع گیری های رسانه ای که 
پیوستن ایران به این دو کنوانسیون به منزله قطع 
گفت:  است،  مقاومت  گروه های  از  ایران  حمایت 
میزبان  که  لبنان  و  یمن  عراق،  نظیر  کشورهایی 
کشورهای  تمام  و  هستند  مقاومت  گروه های 
اسلامی به این کنوانسیون ها ملحق شده اند و امروز 
در لیست سفید FATF هستند و بدون مشکل، 
تعاملات مالی و پولی خود را با دنیا دارند و مشکلی 
نشده  ایجاد  آنها  برای  ناظر  نهاد  این  سمت  از 
باید اشاره کنیم که کنوانسیون ها و  البته  است و 
قطعنامه های بین المللی برای کشورها بدون تهدید 
نیست، لیکن آنچه درست است شناسایی تهدید و 
که  کاری  آنها،  کنارگذاشتن  نه  آنهاست  مدیریت 

همه کشورها انجام می دهند.
FATF مانع کار اقتصادی کشور نیست

ملی  امنیت  کمیسیون  سخنگوی  هفته  اول 
گزارش  به  اشاره  با  مجلس  خارجی  سیاست  و 
در  خارجه  وزارت  اقتصادی  دیپلماسی  معاون 
صحبت های  طبق  گفت:  کمیسیون  این  جلسه 
کشور  اقتصادی  کار  مانع   FATF آقای صفری، 
نیست؛ همچنین فردا اولین قطار از ایران به سمت 

چین می رود.

 ابراهیم رضایی در توضیح جلسه کمیسیون 
امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس در مشهد 
مقدس گفت: امروز کمیسیون امنیت ملی میزبان 
وزارت  اقتصادی  دیپلماسی  معاون  صفری  آقای 
از حوزه کاری و  ارائه گزارشی  به  بود که  خارجه 
این  در  شده  انجام  فعالیت های  و  خود  ماموریتی 

حوزه پرداخت.
از  ترسیمی  کلی  هدف  داد:  توضیح  وی 
استقلال  به  رسیدن  در  معاونت  این  اقدامات 
ارزآوری  اقتصادی،  نیازهای  رفع  اقتصادی کشور، 
گزارشی  ایشان  بود؛  مقاومتی  اقتصاد  تحقق  و 
ترانزیت  حوزه های  در  گرفته  صورت  اقدامات  از 
مهندسی،  و  فنی  خدمات  صدور  حمل ونقل،  و 
و  واردات  و  برق  و  گاز  سوآپ  تکنولوژی،  انتقال 
و  کریدورها  و  دانش بنیان  محصولات  صادرات 
همچنین تسهیل مبادلات مالی و ارزی و توسعه 

زیرساخت ها برای حمل ونقل و تجارت ارائه کرد.
شده  ارائه  گزارش  طبق  داد:  ادامه  رضایی 
ترازیت و حمل ونقل، محورهای کریدور  در حوزه 
شمال - جنوب از طریق سرخس و اینچه برون اعم 
ترانزیت  حجم  که  شده  فعال  جاده ای  و  ریلی  از 
آن در سال ۱۴۰۱ به ۹.۲ میلیون تن و در سال 

۱۴۰۲ به ۱۷.۵ میلیون تن رسیده است.
پایین  نفت  قیمت  برجام  شدن  فعال  با 

می آید
سیاست  و  ملی  امنیت  کمیسیون  سخنگوی 
این  در  صفری  آقای  کرد:  بیان  مجلس  خارجی 
جلسه تاکید کرد که FATF مانع کار ما و کار 
اقتصادی کشور نیست. همچنین برجام اگر فعال 

شود قیمت نفت پایین می آید.
رضایی در پایان بیان کرد: اعضای کمیسیون 
امنیت ملی تاکید داشتند که همه توافقات کشور 
و ماموریت های وزارت خارجه در حوزه دیپلماسی 
اقتصادی در دولت جدید پیگیری شود. کمیسیون 

نیز اولویت های تقنینی و نظارتی خود را در تعامل 
با مسئولان وزارتخانه های اطلاعات، خارجه، دفاع 

و سایر دستگاه ها جلو می برد.
ضعیف  اقشار   FATF به  نپیوستن  با 

آسیب می بینند
روسیه  حتی  اینکه  بیان  با  اقتصاددان  یک 
گفت:  شده اند،  ملحق   FATF به  هم  چین  و 
 )FATF( مالی  اقدام  ویژه  گروه  به  پیوستن 
پیش نیاز روشن شدن تاریکخانه های اقتصاد کشور 
دهک های  ندهیم  انجام  را  اقدام  این  اگر  و  است 

پایین درآمدی بیش از پیش آسیب می بینند.
مهمترین  از  یکی  کرد:  اظهار  ملکی   بهنام 
ایران  اقتصاد  روی  پیش  چالش های  و  مشکلات 
بخواهیم  اگر  حاضر  حال  در  است.  شفافیت  عدم 
طبعا  بگوییم  را  ایران  اقتصاد  مشکل  اصلی ترین 
می توانیم از تحریم های داخلی و خارجی نام ببریم 

که مرکز ثقل آن عدم شفافیت است.
که  هستند  کشور  در  افرادی  افزود:  وی 
هرچقدر عدم شفافیت بیشتر باشد می توانند منافع 
 FATF که  است  حالی  در  این  ببرند.  بیشتری 
رابطه  در  است که  متغیرهایی  و  مولفه ها  از  یکی 
با گردش مالی، روابط بین الملل و ارتباطات بانکی 

شفافیت ایجاد می کند.
افرادی  کرد:  تاکید  اقتصادی  کارشناس  این 
وقت  هیچ  می کنند  مخالفت   FATF با  که 
و  چین  مثل  کشوری  چرا  که  نمی دهند  توضیح 
این  که  حالی  در  هستند؛   FATF عضو  روسیه 
دو کشور به دلیل رقابت با آمریکا بیش از ما تحت 
فشار اقتصادی قرار دارند؛ بنابراین نپیوستن ما به 

FATF جای تعجب دارد.
می تواند  تحریم ها  لغو  اینکه  بیان  با  ملکی 
باشد،  اقتصاد کشور داشته  برای  بالایی  اثربخشی 
گفت: موضوع FATF به عنوان یک پیش نیاز در 
این خصوص اهمیت دارد. اگر ما قدم هایی برنداریم 

ملزم  را  تحریم کرده، خود  را  ما  مقابل که  طرف 
نمی داند به سمت ما قدم بردارد؛ زیرا باید بپذیریم 
نیستیم. در  اقتصادی  برتر  ما چندان در موقعیت 
حال حاضر اقتصاد ما زیر فشار سنگین تحریم ها 
دست و پنجه نرم می کند و بالاترین آسیب هم به 

طبقات ضعیف جامعه وارد شده و می شود.
با  اقتصاد  آموختگان  دانش  کانون  رییس 
اشاره به آغاز به کار ترامپ رییس جمهور آمریکا 
از امروز بیان کرد: با توجه به اینکه کاخ سفید از 
امروز خانه تکانی را شروع کرده خوب است ما هم 
قدم هایی برداریم و از طرف مقابل مان بخواهیم او 
قدم  مالی  شفافیت  در  اگر  بردارد.  قدم هایی  هم 
برنداریم اقتصادمان لحظه به لحظه به سمت بدتر 
شدن پیش می رود. اما اگر اقدامات مقتضی را مثل 
برای  را  روزنه ای  می توان  دهیم  FATF صورت 

گفت وگو باز کرد.
از  بالا  تراز  و  توانمند  اشخاص  افزود:  ملکی 
بنشینند  مذاکره  میز  پشت  باید  کشورمان  طرف 
و گفت وگو کنند. ما باید بتوانیم مشکلاتی که در 
روابط بین الملل داریم را حل کنیم. اگر این کار را 
نکنیم مشکلات داخلی هم حل نشده باقی خواهد 

ماند.
رییس کانون دانش آموختگان اقتصاد تصریح 
کرد: البته باید توجه کنیم که ۵۰ درصد مشکلات 
خارجی  عوامل  و  تحریم  از  ناشی  ما  اقتصادی 
برمی گردد.  داخلی  مسائل  به  درصد   ۵۰ و  است 
و  را حل کنیم  نیست که مسائل خارجی  اینطور 
چالش های داخلی خود به خود حل شود بلکه باید 

به موازات یکدیگر پیش برود.
مالی  اقدام  ویژه  گروه  به  پیوستن  ملکی، 
تاریکخانه  شدن  روشن  پیش نیاز  را   )FATF(
های اقتصاد کشور دانست و گفت: اگر شمعی در 
پایین تر  دهک های  نشود  روشن  تاریکخانه ها  این 
اگر  اما  می بینند.  را  آسیب  بیشترین  درآمدی 
باشیم  داشته  برون رفت  نادرست  مسیر  این  از 
می توانیم امیدوار باشیم که آینده روشن تر باشد و 
شرایط بهتری برای اقتصاد ملی، اشتغال و سلامت 

اقتصادی حاصل شود.

صدور و تبدیل بیش از ۲ میلیون مجوز کسب وکار 

معاون راه آهن: قفل خط ریلی شلمچه- بصره پس از ۲۰ سال باز شد 

تأکید بر توسعه روابط اتاق ایران با اتاق های کشورهای همسایه و منطقه 

نیاز به 
۴۰۰ هزار 
تن برنج 
برای 
تنظیم 
بازار ماه 
رمضان و 
نوروز

برنج  تولیدکنندگان  و  کنندگان  تامین  انجمن  دبیر 
گفت: با توجه به نیاز ایام  پایانی سال ضروری است که ۴۰۰ 

هزار تن برنج وارد شود. 
تامین  اینکه  بیان  با  شنبه  سه  روز  کشاورز  مسیح 
کشور  در  غذایی  پرمصرف  محصول  دومین  عنوان  به  برنج 
به  تا ۵۰ درصدی  وابستگی ۴۰  افزود:  محسوب می شود، 
واردات و نیز عدم واردات به موقع برنج می تواند سفره خانوار 

ایرانی را تحت تاثیر قرار دهد.
برنج  تولیدکنندگان  و  کنندگان  تامین  انجمن  دبیر 
و  مصرف کنندگان  از  حمایت  سازمان  داشت:  اظهار 
وزارت  ارزی  کمیته  پایه  قیمت  براساس  تولیدکنندگان 
جهادکشاورزی و سایر هزینه های واردات، سقف قیمت برنج 

وارداتی را تعیین و وزارت جهاد کشاورزی نیز شبکه توزیع 
آن را مشخص کند.وی تصریح کرد: اگر پس از عرضه برنج 
در شبکه فروش نرخ ارز تغییر کند، برنج های فروخته شده 
مشمول مابه  التفاوت نمی شوند و باتوجه به مطالبات ارزی 
واردکنندگان از نیمه دوم امسال، بانک مرکزی موظف است 
ارز  تخصیص  به  نسبت  جهادکشاورزی  وزارت  همکاری  با 
به محموله های معوق اقدام کند.کشاورز با تاکید بر اولویت 
تخصیص ارز با باقی مانده مطالبات ۱۴۰۲ و اینکه تاکنون 
اقدامی در این خصوص صورت نگرفته است، گفت: اختصاص 
 ۱۴۰۳ سال  پایان  تا  برنج  به  ویژه  ارزی  تخصیص  سهمیه 

می تواند اعتماد را به واردکنندگان برگرداند.
به  ترجیحی  ارز  اختصاص  حاضر  حال  در  افزود:   وی 

تاخیر چند  نمی شود، چراکه  امتیاز محسوب  برنج،  واردات 
سربار  هزینه های  تحمیل  به  منجر  آن  تخصیص  در  ماهه 

سنگین بر واردات می شود.
کشاورز با یادآوری اینکه سود وام های ارزی از بانک های 
از  حمایت  سازمان  قیمت گذاری  کمیته  سوی  از  داخلی 
مصرف کنندگان و تولیدکنندگان پذیرفته نمی شود، خواستار 
آن شد که ارز برنج را از ترجیحی به تجاری تبدیل شود تا 
واردکننده برنج بتوانند بدون دغدغه تامین ارز و تسریع در 

واردات و حذف هزینه های سربار اقدام به واردات کند.
نیاز سالانه ایران به برنج حدود ۳.۵ میلیون تن برآورد 
می شود که حدود ۲.۵ میلیون تن در داخل تولید و بقیه از 

طریق واردات تامین می شود.

»اخبار صنعت« در مورد ضرورت پیوستن گزارش می دهد؛

FATF نفوذ در لیست سفید


